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Ko bom 
v zemlji ležal

Ob 1. novembru, dnevu mrt
vih, spominu naših pokojnih, ko 
podzavestno naše misli poroma
jo k vem tistim, ki smo jih ljubi
li, poznali, z njimi živeli in se ra- 
dovali njihove bližine, naj po
plemeniti ta spomin pesem po
kojnega, žal skoraj pozabljene
ga primorskega duhovnika Vili
ja Steguja.

Ko bom v zemlji ležal, 
ne prinašajte mi vrtnic.
V meni je grenkoba morja 
kot temen cvet, ki ne vene.
V meni so ujete daljave 
v sinji lok napete.
V meni drhtijo kolibri želja —
— še tam pod zemljo
ne bodo mogli umreti.

Ko bom v zemlji ležal, 
ne prižigajte mi sveč.
V meni poletja gorijo 
z neusmiljeno močjo — 
njih ognji ne izgorijo 
tudi tam pod zemljo.

Ko bom v zemlji ležal, 
ne prinašajte mi vrtnic, 
ki jim sonce lepoto izvablja, 
da jim nežna bitja sežiga.
E meni žge tisoč senc, 
pa mi ne morejo 
bednega srca izžgati.
Se tam pod zemljo
mi bodo nerazdružljivi svati.

Ko bom v zemlji ležal, 
ne prižigajte mi sveč.
Krik samote mi prebada oči, 
ko gledam, kako mesečina 
po trti polzi
in grozdi od sanj so krvavi.
Se tam pod zemljo, brez oči, 
bom vedel, da mi svetijo vse noči. 

Ko bom v zemlji ležal 
ne prinašajte mi vrtnic.
Pustite raje bosonogo dekle 
naj med snopi na požetem polju 
zapoje prvo zaljubljeno pesem.
Ko bom v zemlji ležal...

Tako razmišlja naš primorski 
rojak Vili Stegu. Mi pa te vrstice 
poklanjamo vsem, ki smo jih po
znali, z njimi živeli in se ob njih 
oplajali, ko smo vsrkavali njiho
vo bližino. — Naj »mirno spe ne
slišno spanje«, nam v spodbudo 
m opomin, njim pa v zaslužen 
spomin.«

AMBROŽ KODELJA

Za politiki so prišli na vrsto 
sodniki in generali

Afere se v Italiji v zadnjem  ča
su vrstijo kot na tekočem traku. 
M edtem  ko je podkupninska afe
ra še v polnem  teku in se zahteva 
odvzem  im unitete novim  in no
vim parlam entarcem , je eksplodi
rala nova bom ba: »skesanci« so 
tokrat navedli im ena vrste sodni
kov, ki naj bi »plesali pod taktir
ko mafije«. Gre seveda predvsem  
za nekatere sodnike na Siciliji, 
proti katerim  so že uvedli preis
kavo, z disciplinsko preiskavo pa 
je začel tudi višji sodni svet. Po 
vsej državi je osum ljenih sodelo
vanja z mafijo ozirom a z organi
ziranim kriminalom kakih 20 sod
nikov.

Toda bomba je eksplodirala tu
di m ed vrhovi vojske. D osedanji 
poveljnik glavnega stana, general 
Canino, je odstopil v znak  pro te
sta, ker je obram bni m inister od
stavil poveljnika vojaškega obmo
čja v srednji Italiji, ki da je po
sredno  odgovoren za nevojaško 
obnašanje podrejenega generala. 
Zanimivo je, da je general Canino 
le nekaj dni prej javno napadel 
Severno ligo in ji očital, da delu
je zoper enotnost države. Pri tem

je svaril vojake pred  kakršnim 
koli sodelovanjem  s to politično 
organizacijo. Hkrati je zagotovil 
zvestobo vojske republiki in nje
ni enotnosti. Izvajanja poveljnika 
glavnega stana so vzbudila pozor
nost in začudenje tu d i političnih 
sil, ki so proti Severni ligi, saj se 
je prvič zgodilo, da se je visok 
predstavnik  vojske lotil dnevne
ga političnega dogajanja.

M edtem  se še ni polegla pole
mika, za katero je dala povod Vi- 
demčanka Donatella Di Rosa, biv
ša »prijateljica« poveljnika oddel
ka za takojšnje posege. Prva je 
javno spregovorila o pripravah na 
državni udar, pri čem er je naved
la im ena nekaterih  generalov in 
visokih častnikov. Om enila je da
lje neofašističnega terorista Nar- 
dija, ki je u radno  m rtev od leta 
1976, v resnici pa naj bi bil še živ. 
Navedla je tud i im ena nekaterih 
visokih častnikov, ki naj bi se ba- 
vili s trgovino z orožjem . Ženska 
nikakor ne miruje in skoraj ne mi
ne dan, da ne bi bilo kake njene 
tiskovne konference.

Vsi mediji se še vedno živah
no ukvarjajo z zadevo Moro. V

Srečanje Fontanini-Peterle na Dobrovem

središču pozornosti je predvsem  
pripovedovanje nekdanje rdeče 
brigadistke Farande o podrobno
stih usm rtitve vodilnega italijan
skega politika pred  15. leti. Ž en
ska je m ed drugim  povedala, da 
je na M ora streljal človek, ki ga je 
policija aretirala šele pred  nekaj 
dnevi.

Glavni italijanski dnevniki vse 
to seveda pridno beležijo, pojav
ljajo pa se tudi prvi resni kom en
tarji. Tako je Corriere della Sera

Na gradu Dobrovo v Goriških Brdih sta se v petek, 22. t.m., sešla predsednik deželne 
vlade Furlanije-Julijske krajine dr. Pietro Fontanini in podpredsednik slovenske vlade ter 
zunanji minister Lojze Peterle (foto D. Križmančič). Šlo je za neuradno, delovno srečanje, 
posvečeno odnosom med Furlanijo-Julijsko krajino in Slovenijo. Veliko pozornost sta 
predsednik Fontanini in zunanji minister Peterle posvetila manjšinski problematiki. Slo
venski zunanji minister je opozoril na vrsto problemov, ki jih je treba urediti, če hoče
mo, da bo slovenska manjšina opravljala svojo naravno vlogo. Govor je bil o zakonu 
za zaščito Slovencev v Italiji, o krčenju javnih prispevkov za manjšino in o aktualnem 
iprašanju zajamčenega manjšinskega zastopstva v izvoljenih javnopravnih telesih.

Kar zadeva sodelovanje med deželo Furlanijo-Julijsko krajino in Slovenijo, sta se 
sogovornika dotaknila zlasti gradnje velikih infrastruktur, predvsem avtocestne pove
zave med Gorico in Razdrtim in med Sežano ter Razdrtim. Srečanje sodi med drugim 
v vrsto priprav na pogajanja o nadgradnji, kot pravijo v Sloveniji, osimskih sporazumov.

Iz vsebine:

J. Paljk: Revanšizem in 
trgovanje z mrtvimi (str. 3)

A. Kodelja:
25-letnica smrti velikega 
teologa Romana Guardinija

(str. 7)

M. Brecelj: Poročilo na 
kongresu Ssk v Trstu (str. 4)

v soboto, 23. t.m ., napisal: »Kar 
zadeva (italijansko) kroniko, ni 
nič novega pod soncem . Italijan
ska ku ltura in italijanska javnost 
sta od vedno v bistvu levantinski, 
bizantinski in zazrti v preteklost. 
Dvigne se velikanski oblak prahu, 
kakor hitro pa ta izgine, od vse
ga povedanega povečini ne osta
ne prav nič. Bilo bi vsekakor po
m em bnejše razum eti, zakaj je na
stal in se v določenih m ejah tu 
di uresničil poskus oboroženega 
upora, četudi je bil v političnem 
in kulturnem  pogledu zastarel«. V 
zvezi z glasovi o pripravah  na 
državni udar, ki naj bi ga izvedla 
vojska, pa je milanski list napisal: 
»V prvi italijanski republiki voj
ska ni imela velikega pom ena. Ni 
namreč bila deležna velike pozor
nosti in je imela na razpolago 
prav malo denarja. Čeprav se v 
natančno določenih presledkih 
pojavljajo glasovi o državnem  
udaru , tud i krogi, ki take glaso
ve širijo, vedo, da oborožene sile 
ne po tradiciji ne po moči in še 
manj po politični in ku ltu rn i av
tonom iji ne  m orejo take pusto 
lovščine niti tvegati. Zelo dobro 
vemo, da v Italiji državni udar iz
vedejo le gozdni čuvarji«.
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■  ČETRTEK, 28. oktobra, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in dežel
na kronika; 8.10 Tisoč let naših predni
kov; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 Jo
hann VVolfgang Goethe: »Trpljenje mlade
ga VVertherja«; 10.00 Poročila; 11.45 Okro
gla miza; 12.45 Zborovska glasba; 13.00 
Opoldanski radijski dnevnik; 13.20 Glas
ba po željah; 14.00 Poročila in deželna kro
nika; 14.10 Kulturne diagonale: Galerija li
kovnih ustvarjalnosti; 15.30 Mladi val;
17.00 Poročila in kulturna kronika; 17.10 
Mi in glasba; 18.00 Dopisnice z najbližnje- 
ga vzhoda.
■  PETEK, 29. oktobra, ob: 7.00 Jutranji ra
dijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Dopisnice z najbližnjega 
vzhoda; 9.00 IZ STUDIA Z VAMI: 9.15 Jo
hann VVolfgang Goethe: »Trpljenje mlade
ga človeka«: 10.00 Poročila; 11.45 Okrogla 
miza; 12.45 Zborovska glasba; 13.00 Opol
danski radijski dnevnik; 13.30 Za smeh in 
dobro voljo; 14.00 Poročila in deželna kro
nika; 14.10 Otroški kotiček: »Draga babi
ca...«; 14.30 Krajevne stvarnosti: Od Milj 
do Devina; 15.00 Nekaj minut z ...; 15.30 
Mladi val; 17.00 Poročila in kulturna kro
nika; 18.30 Slovenska lahka glasba.
■  SOBOTA, 30. oktobra, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Kulturni dogodki; 9.00 Ma
le skrbi — veliko veselje; 10.00 Poročila;
12.00 Krajevne stvarnosti: »Ta rozajanski 
glas« — oddaja iz Rezije; 12.45 Glasnik Ka
nalske doline; 13.00 Opoldanski radijski 
dnevnik; 13.20 Glasba po željah; 14.00 Po
ročila in deželna kronika; 14.10 Krajevne 
stvarnosti: Nediški zvon; 15.00 »Ena se te
bi je želja spolnila« — romantični spreho
di v neponovljivo obdobje umetnosti;
17.00 Poročila in kulturna kronika; 17.10 
Mi in glasba; 18.00 Janez Povše: »Za pla
čilo ti prinašam slovo«.
■  NEDELJA, 31. oktobra, ob: 8.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.30 Kmetijski tednik;
9.00 Sv. maša iz župnijske cerkve v Roja
nu; 9.45 Pregled slovenskega tiska v Itali
ji; 10.00 Mladinski oder: »Igra za dedija« 
(Žarko Petan); 11.00 Za smeh in dobro vo
ljo; 11.30 Filmi na ekranih; 11.45 Vera in 
naš čas; 13.00 Opoldanski radijski dnev
nik; 13.20 Glasba po željah; 14.00 Poroči
la in deželna kronika; 14.10 Dante Alighie- 
ri: »Božanska komedija: Pekel«; 17.00 Kra
jevne stvarnosti: Z naših prireditev.
■  PONEDELJEK, 1. novembra, ob: 8.00 
Jutranji radijski dnevnik; 8.30 Priljubljene 
melodije; 9.00 Sv. maša iz župnijske cerk
ve v Rojanu; 10.00 Mladinski oder: »Vonj 
nevidnega cveta« (Pavle Zidar); 11.00 IZ 
STUDIA Z VAMI: 11.45 Okrogla miza;
13.00 Opoldanski radijski dnevnik; 13.20 
Kmetijski tednik; 14.00 Poročila in dežel
na kronika; 14.10 Otroški kotiček: »Profe
sor Ficko in gospod Packo«; 15.00 Panta 
rei; 15.30 Mladi val: Novembrsko popold
ne; 17.00 Mi in glasba; 18.00 Niti raj niti 
pekel — Amerika.
■  TOREK, 2. novembra, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Svojo poslednjo voljo pri 
zdravi in čisti pameti izrekam; 9.00 IZ 
STUDIA Z VAMI: 9.15 Johann VVolfgang 
Goethe: »Trpljenje mladega VVertherja«;
10.00 Poročila; 11.45 Okrogla miza; 12.40 
Nagrobnice Staneta Maliča. Cerkveni zbor 
z Opčin vodi Janko Ban; 13.00 Opoldanski 
radijski dnevnik; 13.20 Glasba po željah;
14.00 Poročila in deželna kronika; 16.00 
Mladi val; 17.00 Poročila in kulturna kro
nika; 17.10 Mi in glasba; 18.00 Dante Alig- 
hieri: »Božanska komedija: Pekel«.
■  SREDA, 3. novembra, ob: 8.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.30 Priljubljene melodi
je; 9.00 Sv. Maša iz župnijske cerkve v Ro
janu; 10.00 Mladinski oder: »Mojca in ču
dodelni naprstnik«; 11.15 IZ STUDIA Z 
VAMI: 11.45 Okrogla miza; 12.40 Tržaški 
oktet poje skladbe tržaških avtorjev; 13.00 
Opoldanski radijski dnevnik; 13.20 Krajev
ne stvarnosti: Na goriškem valu; 14.00 Po
ročila in deželna kronika; 14.10 Krajevne 
stvarnosti: Na goriškem valu; 15.30 Mla
di val; 17.00 Mi in glasba; 18.00 Tiho tiho, 
davno davno (Irena Žerjal).

Konec prejšnjega tedna — v petek, 
22. in v soboto, 23. t.m. — so bile 
predložene liste za volitve, ki bodo čez 
nekaj manj kot mesec dni. Sodišče je 
tudi že pregledalo liste in z žrebom do
ločilo vrstni red na glasovnicah. V 
tržaški občini sta bili zavrnjeni dve, 
sprejetih pa je bilo 11 list. Župan
skih kandidatov je 6. Glavnina Slo
vencev bo v kartelu list, ki podpirajo 
podjetnika Riccarda Illyja, kartel pa 
sestavljajo Pds, KD in Alleanza per 
Trieste, s katero je tudi Slovenska 
skupnost sklenila sporazum. Kandi
data te slovenske stranke sta, kot zna
no, pokrajinski podtajnik Ssk Peter 
Močnik in Andrej Berdon.

Programe in kandidate zavezni
štva za Trst so v ponedeljek, 25. ok
tobra, predstavili tudi na sedežu repu
blikanske stranke v Trstu. Pokrajin
ski tajnik Slovenske skupnosti Mar
tin Brecelj je na tem srečanju med 
drugim poudaril, da program gibanja 
upošteva tudi vprašanja slovenske 
manjšine. Med drugimi so na tej tis
kovni konferenci spregovorili tudi re
publikanec Franco Castigliego, kan

didat za župana llly in Franco Code- 
ga, predstavnik demokratskega zavez
ništva (kot vidimo na sliki S. Ferra
ri j  a).

Kar zadeva devinsko-nabrežinsko 
občino je Slovenska skupnost poma
gala sooblikovati listo Skupaj za De- 
vin-Nabrežino, na kateri je veliko slo
venskih kandidatov, med temi bivša 
odbornika Vera Tuta Ban in Martin 
Brecelj.

V Miljah so bile predložene 3 li
ste. Ena od teh je Skupaj za Milje, v 
kateri je tudi nekaj Slovencev, med te
mi tudi mladi član Ssk Marko Šav- 
ron.

Volitve 21. novembra bodo pomem
bna preizkušnja. Ssk se — razen v 
vzhodno in zahodnokraškem rajonu 
— ni mogla predstaviti samostojno in 
z lastnim simbolom, saj ji nova volil
na zakonodaja tega ne dopušča. Zato 
se je povezala z drugimi demokratični
mi silami, saj sta za to naše področje 
možni samo dve alternativi: zaprta 
politika ali odprto sožitje. Med tema 
dvema pa Slovenci ne morejo imeti 
dvomov.

Brezposelni v Italiji
Tudi Italijo pesti huda gospo

darska kriza. Brezposelnost zna
ša 10,3 odstotka celotne delovne 
sile, vendar je stanje na jugu 
države m nogo slabše. Pred dne
vi so brezposelni v N eaplju  krat- 
komalo zasedli stolno cerkev in 
napovedali 18-uro gladovno stav
ko. Posredoval je tudi neapeljski 
nadškof, kardinal M ichele G ior
dano, ki je obljubil posredovanje 
in odločno zavrnil sam o misel, da 
bi policija s silo nastopila v stolni 
cerkvi. Zelo ostro pa so policijski 
agenti nastopili p red  cerkvijo in 
dem onstran te razgnali, kakih 40 
pa odpeljali v zapor.

Položaj v tem  velikem italijan
skem  m estu  je zelo kočljiv, kar 
zgovorno izhaja iz naslednjih po
datkov: na delo čaka 300 tisoč lju
di, v celotni deželi pa kar 900 ti
soč; 27 odstotkov prebivalstva ni
ma rednih  dohodkov; v tem  po
gledu je Neapelj na d rugem  m e
stu  v državi.

Zasedanje evropskih manjšinskih 
strank v  Veliki Britaniji

V torek, 19. oktobra, se je v Car
d iffu , presto ln ici b ritan sk e  dežele 
VVales, zaključilo dvodnevno zaseda
nje Evropske svobodne zveze — A lb
ance Libre E uropeenne, k i povezuje 
m an jšinske stranke in  av tonom isti
čna g ibanja v državah Evropske go
spodarske skupnosti. Zveza im a na
vadno jesensko letno zasedanje, kjer 
zbran i p redstavnik i om en jen ih  po li
tičn ih  sil obravnavajo  skupaj s ev
ropsko parlam entarno skup ino  M av
rica pereče problem e, k i jih  zade
vajo.

Iz Italije je b ilo  p riso tno  številno 
zastopstvo, k i so ga sestav ljali p red 
stavn ik i lis te  Federalizem  (Union 
V aldotaine in  S lovenska skupnost), 
Sardinske akcijske stranke in  Sever
ne lige. P riso tn i so b ili ev ropsk i po
slanec M elis za PSdA in oba evrop
ska poslanca Lige, M oretti in  Spero- 
n i ter n jen  voditelj posl. Bossi. Slo
vensko sku p n o st je zastopal deželni 
pod ta jn ik  A ndrej Bratuž. V sp lošni 
razpravi je p redstavn ik  Ssk p red
vsem opozoril na še nerešene proble
me slovenske m anjšine v Italiji in 
zlasti vp rašan je zaščitnega zakona, 
ki bo skoraj prišel pred  parlam ent, 
tu d i s stran i rim ske v lade. Pri tem  je 
tu d i apeliral na prisotne po litične si
le v Italiji, da zadevo podprejo  v par
lam entarn i razpravi. Prav tako je 
Bratuž podp rl p rizadevanja repub li
ke S lovenije, ki je že vstop ila  v Ev
ropsk i svet, na nadaljn ji poti evrop
ske integracije, saj s svojo dem okra
tično politično ureditvijo povsem  za
došča rekvizitom  m odem e parlam en
tarne države.

Kongres Evropske svobodne zve
ze je nadalje obravnaval pom em bna 
notranja in  organizacijska vprašanja. 
Politične perspek tive  m an jšinske 
zveze silijo  v neko  reorganizacijo  s 
trdnejšo  osnovo na transnacionaln i 
ravni. Prav tako je b ilo  veliko  govo
ra o skorajšn jih  ev ropsk ih  volitvah, 
ki bodo  meseca ju n ija  1994.

Zaradi napačno tempirane bombe

Deset smrtnih žrtev v Belfastu
V m estni četrti Shankill v Belfastu, ki ji pravijo »protestantska trdnjava«, 

je v soboto, 23. t.m . popoldne, eksplodiral peklenski stroj, pri čem er je bilo 
ubitih deset ljudi, nekaj desetin  pa jih je bilo ranjenih . O dgovornost za a ten 
tat je prevzela IRA (Irish Republican Arm y ali irska republikanska vojska), 
ki se zavzem a za odcepitev Severne Irske od Velike Britanije. V poročilu je 
IRA obžalovala dogodek in pojasnila, da je bila bom ba napačno  tem pirana 
in se je zato razpočila p red  predvideno  uro.

Dva terorista sta peklenski stroj namestila v pritličje stavbe, kjer je v prvem 
nadstrop ju  sedež pro testantske polvojaške organizacije U lster Freedom  Figh- 
ters (bojevniki za svobodo Ulstra). Ta dan naj bi zasedali glavni voditelji te 
organizacije, m ed drugim i zloglasni Mag Dog (nori pes), ki ga im a IRA še 
posebej na piki. Seje pa ta dan  ni bilo, tako da so žrtve aten ta ta ljudje, ki 
so ob eksploziji slučajno šli m im o stavbe. M ed žrtvam i pa je baje eden  od 
atentatorjev, m edtem  ko so drugega ujeli v bližini. Življenje sta izgubili dve 
deklici, stari sedem  ozirom a trinajst let, štiri m lade ženske in trije moški.

Za sredo, 27. t.m ., je bilo v Belfastu predvideno zasedanje britansko-irske 
konference, ki pa je bilo odloženo v znak spoštovanja žrtev  atentata . Laburi
stična stranka zahteva, naj se na Severnem  Irskem  poveča število vojakov 
in policijskih agentov, m edtem  ko poslanec konservativne stranke H unter, 
ki je predsednik  komisije za Severno Irsko, predlaga, naj se internirajo tako 
aktivisti organizacije IRA kot pripadniki p ro testan tske polvojaške formacije.



28. oktobra 1993 NOVI LIST Stran 3

Revanšizem in trgovanje z mrtvimi
V Gorici so nedavno spet priredi

li srečanje z javnostjo in strokovni
mi izvedenci, potomci vseh pogreša
nih zadnje svetovne vojne, posebno 
potomci in svojci tistih ljudi, za ka
tere se domneva, da so končali svoje 
življenje ob koncu vojne v zloglasnih 
fojbah, kraških jamah, o katerih se 
zadnje čase zelo veliko govori, upra
vičeno in neupravičeno. Gre za kraške 
jame, kamor naj bi po drugi vojni 
zmetali partizani večino svojih poli
tičnih nasprotnikov in tudi nedolžnih

JURIJ PALJK

ljudi obeh narodnosti, italijanske in 
slovenske. Za te jame so do nedavne
ga vedeli vsi, sedaj tudi uradno ve
mo vsi, ker se je pač politična situa
cija v bližnji Sloveniji spremenila, de
mokracija je prinesla na dan tudi kra
ške fojbe z vso svojo težavno proble
matiko vred.

Okrog fojb se je vedno bila predv
sem politična vojna in vedno se je foj
be metalo pod noge predvsem sloven
ski narodnostni skupnosti, ki v Itali
ji živi od vedno. Vedno so predvsem 
desničarske politične stranke, od fa
šistov do desne frakcije krščanske de
mokracije, hotele ob vsaki priliki ja
hati zmagovitega konja fojb tako, da 
so jih potegnile na dan tik pred volit
vami. Gre za dejstvo, mimo katerega 
ne moremo, če hočemo kolikor toliko 
objektivno govoriti o tem. Če je res, 
da se prejšnja slovenska oblast ni bila 
niti pripravljena pogovarjati o fojbah 
in žrtvah, ki so končale v njih, potem 
je seveda tudi res, da je slovenska vla
da ustanovila posebno komisijo, ki naj 
razčisti ozadje fojb in njihovo zgodo
vino. Po drugi strani pa obstaja v Ita
liji skupina ljudi, ki so se poimeno
vali »Silentes locjuimur«, in se imajo 
za edine, ki pravilno raziskujejo po
jav fojb.

Ob mrtvih je treba vedno imeti ve
liko mero spoštovanja in pravega od
nosa do njihovega spomina tudi ne 
sme manjkati. Vse to pa ljudem, ki se
stavljajo skupino »Silentes loquimur«, 
manjka, saj ne poznajo osnovnih člo
veških vrlin, ki človeku dajejo do
stojanstvo. Vedno in ob vsaki priliki 
namreč pridejo na dan z besedami o 
vseh Slovencih, ki niso samo boleče, 
ampak so tudi za nas izredno žaljive 
in preveč grobe, da bi jih tukaj ponav
ljali. Tako je bilo do sedaj še vedno, 
ko so se zbrali na javnem zborovanju, 
in tako je bilo tudi zadnjič v dvorani 
v Gorici, ko so na goriški Pokrajini 
hoteli spet govoriti o žrtvah slepe re
volucije, a jim to ni uspelo iz več raz
logov. Prvič zato ne, ker so ti ljudje 
tako zaslepljeni s sovraštvom do Slo
vencev in vsega, kar diši po sloven
stvu, da ne govorijo in razmišljajo, 
ampak vedno in samo tulijo in kričijo 
besede, ki nimajo nobene povezave s 
sedanjo stvarnostjo in tudi z zgodo
vino ne. Tako kričijo in blatijo svoje 
sogovornike, da bi jim namesto »Si

lentes locjuimur« lahko mimo rekli 
»Clamantes locjuimur« in še to bi bilo 
zelo milo rečeno.

V Gorico so prišli tudi slovenski 
strokovnjaki, za katere so najprej re
kli, da bodo kot zgodovinarji lahko go
vorili, a so jih potem prevarali in jih 
imeli samo za goste, ko pa se je zgo
dovinar Marušič oglasil, je bilo nedo
stojnega obnašanja več kot preveč. V 
bistvu slovenski zgodovinarji pravil
no pravijo, da se mrtvih ne sme poli
tično izrabljati v najnižje namene in 
za najnižja čustva, kar slepi nacionali- 
zem v bistvu je. Dmga stvar, ki jo slo
venski zgodovinarji zahtevajo, je tu
di to, da se razišče vsa zgodovina, od 
takrat, ko je slovensko ozemlje prišlo 
po prvi svetovni vojni pod italijansko 
kraljevino, pozneje pod fašizem in ta
ko naprej. Naj se torej razišče tudi pe
tindvajset let fašizma in vsa druga 
vojna, ne samo fojb in vsega, kar je 
z njimi povezano. Gre torej za upra
vičeno zahtevo zgodovinarjev, ki ho
čejo tudi razložiti, zakaj je do tega po
java fojb prišlo. To pa seveda italijan
ski druščini, ki se zbira okrog skupine 
»Silentes locjuimur« ne drži, kar se je 
lepo videlo tudi v Gorici. Gre v bistvu 
za revanšizem in trgovanje z mrtvimi 
na skrajno nedostojen in prav primi
tivno poniglav način, kot da bi s temi 
mrtvimi lahko upravičevali in opra
vičevali 25 let fašizma in vse Sloven
ce enačili s tistimi ljudmi, ki so po voj
ni metali ljudi v kraška brezna-fojbe. 
Enačiti nas Slovence s fojbami je sta
ra in preizkušena metoda, ki vedno 
pred volitvami daje dobre sadove pred
vsem ob meji, kjer Slovenci živimo, 
nesmiselni nacionalizem spada v to 
igro, ki je tako umazana, da bi človek

najraje ne govoril o tem, a vseeno mo
ramo, ker vemo, da je ta politična igra 
nevarna in nam zelo škodljiva.

Kot krščanskemu humanistu se mi 
upira dejstvo, da se lahko nekdo igra 
z grozovito smrtjo tudi nedolžnih lju
di, kot človeku mi je dosti bližji latin
ski izrek, naj se o mrtvih ne govori 
slabega. Kot Slovenec pa se zavedam, 
da je bila storjena tako Italijanom kot 
Slovencem, ki so končali v breznih na
šega Krasa, velikanska krivica, kate
ro je treba na dostojen in človeka vre
den način popraviti, če je res, da čas 
celi rane in je zgodovina učiteljica živ
ljenja. Zato ne morem ostati ravno
dušen, ko me nekateri postavljajo ob 
bok klavcem kot človeka samo zato, ker 
sem Slovenec, kot ne morem sprejeti 
dejstva, da se v to umazano igro vple
tajo nove politične stranke, ki obenem 
zagotavljajo, da do Slovencev nimajo 
nobenih predsodkov. Nesramnemu po
četju bi lahko naredili konec tako, da 
bi italijanski in slovenski strokovnja
ki že enkrat naredili konec ugibanjem 
in podlim špekulacijam z mrtvimi. 
Vsaka smrt namreč človeka naredi sta
rejšega in modrejšega, vsaka smrt pa 
tudi človeku pove, da smo si v smrti 
vsi ljudje najbolj enaki, saj edino smrt 
človeka izenači s človekom, vsem je 
namreč smrt dana z rojstvom. Več člo
veškega dostojanstva in več človeške
ga usmiljenja z ljudmi, ki so svojo živ
ljenjsko pot tragično končali v fojbah, 
zaradi enoumja in sovraštva! Prav 
sovraštva pa je še preveč, da bi se lah
ko še podpihovalo in to s fojbami, ki 
bi morale postati pomnik človeške 
zmote in slepega sovraštva, pomnik 
vsem nam, naj se kaj takega ne pri
peti več.

»Silentes loquimur« gotovo ni sku
pina, ki bi se teh občečloveških lepih 
navad in načel držala. In nevarnost, 
da se kaj takega ponovi sploh ni tako 
daleč, ko poslušaš slepo sovraštvo ti
stih, ki pravijo, da zahtevajo samo 
pravico za umrle. Več razsodnosti in 
spoštovanja do umrlih in vseh nas, 
samih sebe, torej!

Privatizacije v Italiji
V prašanje privatizacije držav

nih in poldržavnih podjetij posta
ja v Italiji zelo aktualno. V tej zve
zi je prišlo do ostrega spora m ed 
m inistrom  za industrijo  Savono 
in predsednikom  Iri-ja Prodijem , 
ki je bil svoj čas prav tako m ini
ster za industrijo . Po posredova
nju predsednika vlade Ciampija 
je m inister Savona odstop prekli
cal, še prej pa je vlada sklenila, da 
bo sama določila obliko privatiza
cij. Pri tem  je treba predvsem  re
šiti vprašanje, kdo bo lahko postal 
delničar novih zasebnih podjetij, 
ozirom a kdo bo imel nadzorstvo 
nad njimi. Privatizacija je aktual
na tud i na področju bančništva, 
pri čemer prihajata v poštev pred
vsem  banki Credito Italiano in Co- 
mit, ki sta denarn i velesili. N eka
teri te dni opozarjajo tud i na ne
varnost, da bi se podjetij polasti
la m ednarodna mafija, kateri, kot 
trdijo, ni težko zbrati 1.500 ali ce
lo 2.000 milijard lir in dobiti v svo
je roke nekaj ključnih gospodar
skih postojank.

Pismo deželne Ssk 
zunanjemu ministru

Deželni tajnik Slovenske skupno
sti Ivo Jevnikar seje zahvalil italijan
skemu zunanjemu ministru dr. Ninu 
Andreotti za pismo, v katerem je na
povedal, da bo vlada predlagala skup
no šest milijard lir letnega prispevka 
za potrebe slovenske manjšine name
sto napovedanih treh milijard. Ssk pri 
tem opozarja ministra, da se je to si
cer zgodilo, a nikakor ne zadošča za 
premostitev kriznega stanja naših os
rednjih ustanov, ki je nastalo, ker še 
vedno ni bil odobren pravičen zaščit
ni zakon. Italijanski manjšini so upra
vičeno vrnili prispevek na prejšnjo ra
ven z zvišanjem od treh na štiri mili
jarde, poleg tega so ji zvišali še eno 
postavko, nesprejemljivo pa je krčenje 
prispevkov za Slovence za kar dve mi
lijardi lir. Zato Ssk poziva ministra, 
naj poseže pri vladi za večje upošte
vanje hudega stanja. Ravno tako ga 
prosi za hitro premostitev nadaljnje
ga problema, ki izvira iz dejstva, da 
so prispevek za Slovence vključili v 
poglavje finančnega zakona, ki za iz
koriščanje sredstev terja šele odobri
tev posebnih zakonskih določil.

O drugi točki Andreattovega pis
ma, ki napoveduje vladni osnutek za
ščitnega zakona, pa izraža Ssk priča
kovanje, da bo vlada vzpostavila plo
den dialog z manjšino še v obdobju 
pripravljanja besedila.

Na Opčinah predstavili knjigo prof, Pahor Verri o Gonarsu

V Prosvetnem  domu na Opčinah so v  torek, 26. oktobra, predstavili kn ji
go tržaške profesorice Nadje Pahor Verri »Oltre il filo« (O nkraj žice). A v to r i
ca jo  je  napisala na prošnjo občine Gonars, obravnava pa zgodovino tam 
kajšnjega koncentracijskega taborišča. Prof. Pahor Verri je  zbrala pričeva
nja še živečih internirancev in n jihovih  ječarjev. V Gonarsu je  bilo od leta  
1941 do 43 zaprtih  okrog 5.000 oseb. Delo »Oltre il filo« je  bilo prvič pred
stavljeno ob 50-letnici razpustitve taborišča.

Na sliki: prizor s predstavitve knjige v  Prosvetnem  domu
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Nujno je, da Slovenci stopamo povezano na politično pot (4)
Objavljamo četrti del poročila taj

nika Ssk za Tržaško Martina Brecelja 
na strankinem pokrajinskem kongre- 
su 3. t.m. (Ured.)

KRAJEVNE LUČI IN SENCE
Seveda pa so za naš položaj 

slej ko prej velikega pom ena po
litične razm ere na krajevni ravni, 
kjer se tud i marsikaj sprem inja. 
Dežela Furlanija-Julijska krajina je 
prva v Italiji, v kateri se je povzpe
la na oblast Severna liga. Kot sem 
že povedal, z velikim zanimanjem 
beležimo odprta stališča, ki jih no
vi p redsedn ik  deželnega odbora 
Fontanini zavzem a do naše pro
blematike, do sodelovanja s Slo
venijo itd. Očitno ni brez pom e
na, da gre za človeka, ki izhaja 
iz vrst furlanskega avtonom isti
čnega gibanja, na katero Ssk ve
že dolga tradicija sodelovanja.

Druga stvar pa je stanje na 
Tržaškem , ki seveda posebej za
nim a ta naš zbor. V Trstu se raz
m ere za Slovence dejansko stalno 
slabšajo vse od časov levo-sredin- 
skih uprav, pri katerih je tudi 
Ssk aktivno in plodno sodelovala. 
Glavni nosilec te politične involu- 
cije je, kot znano, LpT. N eposred
no pod  njeno taktirko ali ob nje
nem  bistvenem  pogojevanju sta 
osrednji tržaški krajevni upravi v 
zadnjih letih zavzemali do sloven
ske m anjšine vse bolj negativna in 
kar odprto  sovražna stališča, kot 
je prišlo do izraza z zadnjo  Staf- 
fierijevo tržaško občinsko upravo. 
Očitno sta tud i kriza in naposled 
razpad Jugoslavije v Trstu in d ru 
god sprostila stare nacionalistične 
strasti ter zbudila nove revanšisti- 
čne skom ine. In to ne le v LpT in 
v novofašističnem  gibanju MSI. 
Temu se nista znali ogniti niti obe 
doslej največji vladni stranki, KD 
in PSI, ki sta vse bolj zaprta stali
šča do slovenske manjšine iz Trsta 
prenašali tudi v okolico, še po 
sebej v občino Devin-Nabrežino, 
kjer ni čudno, da je Ssk vse težje 
našla skupni jezik z njima, potem  
ko je bila prisiljena prekiniti sode
lovanje z obem a na tržaški občini 
in pokrajini.

A ta politika zapiranja ni po 
gubna le za tržaške Slovence. To 
je danes na dlani, ko Trst preživ

lja mogoče najhujšo krizo v svoji 
zgodovini, in to na vseh podro
čjih, od gospodarskega, p rostor
skega in socialnega pa vse do kul
turnega, da seveda ne govorimo 
o kakovosti sožitja m ed pripadni
ki tu  živečih narodov, zlasti m ed 
Italijani in Slovenci. Gre za nuj
ne rezultate politike, ki ne pusti, 
da bi se tržaška stvarnost sprošče
no izražala v vsej svoji bogati raz
nolikosti, ki noče imeti odnosov 
pravega sodelovanja s sosedi, za
čenši s Furlanijo, da ne govorimo 
o Sloveniji in Hrvaški.

Ta politika ozirom a kako se ji 
upreti, kako se ji učinkovito zo
perstaviti in po m ožnosti celo pri
spevati k oblikovanju neke stvar
ne alternative proti njej, je seve
da glavni problem , ki se nam  po
stavlja na krajevni ravni tud i na 
skorajšnjih upravnih  volitvah.

NAŠI NAPORI IN DOSEŽKI
Ssk se je od vedno zavzem ala 

za dva cilja: prvič, doseči čim ve
čjo enotnost m ed Slovenci; d ru 
gič, na tej osnovi čim odločneje in 
uspešneje uveljaviti pravice in ko
risti slovenskega življa v sodelo
vanju z večino ozirom a z večin
skimi političnimi strankam i v ko
rist razvoja in vsestranske rasti ce
lotnega obm ejnega prostora. N a
ši pozivi k enotnejšem u in odlo
čnejšemu nastopanju Slovencev v 
Italiji pa so postali posebno vztraj
ni po  padcu Berlinskega zidu, s 
katerim  so padle nekatere zgodo
vinske pregrade, ki so delile tudi 
našo skupnost. Tako sm o m ed 
drugim  na zadnjih  parlam entar
nih volitvah predlagali, da bi se 
Slovenci dogovorili za skupne 
kandidate za rimski parlam ent, 
na zadnjih deželnih volitvah smo 
predlagali skupen  nastop. Tudi s 
kandidaturam i smo skušali poka
zati to svojo usm eritev. V tem  
sklopu naj om enim  npr. neodvis
no kandidaturo prof. Ivana Peter
lina, še posebej pa kandidaturo  
prof. Sama Pahorja, ki je vzbudi
la toliko razprav. Z njo smo ho 
teli predvsem  dokazati, da, ko go
vorimo o stranki odprtih vrat, mis
limo resno in prepričan sem, da 
je to dejanje pom em bno prispe
valo k rušen ju  pregrad m ed Slo
venci v Italiji, ki so m ogoče bolj

ozirom a prej psihološkega kot 
ideološkega značaja. Tudi kandi
dature drugih  osebnosti na lan
skih tržaških občinskih in pokra
jinskih volitvah so se vključevale 
v to logiko in slovenski volivci so 
jih, kot kaže, razum eli in nagra
dili. To dokazuje precejšen po
rast v številu glasov. N a lanskih 
tržaških občinskih volitvah je Ssk 
prejela 4.490 ali 2,9% glasov, tj. 
939 ali 0,9% več kot leta 1988, na 
lanskih pokrajinskih volitvah pa 
6.167 ali 3,6% glasov, tj. 316 ali 0,4 
več kot leta 1988.

Seveda pa ni mogoče zanika
ti, da je bila izvolitev prof. Sama 
Pahorja v tržaški občinski svet v 
dobršni m eri izraz protesta proti 
vse bolj nevzdržnim  in ponižujo
čim političnim  razm eram  za Slo
vence v Trstu (pa tudi drugod). V 
takšnih razm erah je težko reči, kaj 
je najbolje storiti, ali se odločno 
upreti in tvegati še hujšo reakci
jo, ali se po tuhniti in tvegati po 
kop. Prav je imel Brecht, ko je klel 
čase, ki terjajo heroje. Kar se nas 
tiče, mislim, da smo vsaj to dose
gli, da je problem  slovenske manj
šine prišel jasneje do izraza kot 
eden  bistvenih nerešenih  proble
m ov Trsta in širšega obm ejnega 
prostora, problem, ki ga ni m ogo
če obiti, in to ne samo zavoljo Slo
vencev, tem več zaradi usode ce
lotne tržaške in širše stvarnosti.

VOLILNE REFORME
IN SLOVENCI
Zdaj so pred  nam i nove volil

ne preizkušnje, in sicer z novimi 
volilnimi pravili. 21. novem bra 
bodo na Tržaškem občinske volit
ve v občinah Trst, Devin-Nabreži- 
na in Milje, prihodnje leto pa med 
drugim  najbrž tudi parlam entar
ne. Kaj nova volilna pravila lah
ko pom enijo za našo m anjšino, 
smo, kot rečeno, grenko izkusili 
na letošnjih pokrajinskih in dežel
nih volitvah. Ssk je na  tržaških 
pokrajinskih volitvah z dne 6. ju
nija 1993 prejela 6.971 ali 4,5% 
glasov, tj. 804 ali 0,9% več kot le
to poprej, a ni uspela izvoliti ni
kogar. Podobno se je zgodilo v 
goriški pokrajini. Na deželnih vo
litvah prav  tako z dne  6. junija 
1993 je Ssk dosegla 9.633 ali 1,2% 
glasov, tj. 951 ali 0,1% več kot le
ta 1988 in tud i v tem  prim eru ni 
izvolila svojega predstavnika. Kot 
že rečeno, je bil obračun negativen 
za celotno našo narodno skup
nost, saj je od treh slovenskih de
želnih svetovalcev ostal le eden, 
od treh tržaških pokrajinskih sve
tovalcev prav tako eden, od vseh 
goriških pokrajinskih svetovalcev 
pa nobeden.

Očitno je, da nova volilna za
konodaja onem ogoča, da bi Slo
venci neposredno  in sam ostojno 
izvolili svoje predstavnike v jav
na izvoljena telesa, še zlasti ne, če

ostajamo strankarsko razcepljeni. 
Izjemo bi lahko predstavljale le 
nekatere m anjše občine, kot so na 
Tržaškem  Zgonik, R epentabor in 
s kako težavo Dolina. N ova volil
na zakonodaja je torej sam a po 
sebi nenaklonjena m anjšinam , še 
posebej pa naši, ki ni koncentri
rana na teritoriju. Še več. Reči 
sm em o in m oram o, da je krivična, 
saj je zastopanost v izvoljenih te
lesih ena izm ed vse bolj m edna
rodno priznanih  pravic m anjšin, 
kot potrjuje že om enjeni osnutek 
konvencije o pravicah m anjšin 
Sveta Evrope. Prav zato sm em o 
in m oram o tud i vztrajati pri zah
tevi po naši zajamčeni minim alni 
zastopanosti v izvoljenih telesih, 
od krajevnih uprav pa vse tja do 
parlam enta. Gre za pravico, ki jo, 
kot že rečeno, Italijani in M adža
ri v Sloveniji uživajo, kakor tudi 
nekatere d ruge m anjšine v Evro
pi in celo v sam i Italiji, konkret
no npr. ladinska.

N ekateri zajam čeno m inim al
no zastopanost podcenjujejo, češ 
da bi pom enila v bistvu le sim bo
lično priso tnost v izvoljenih tele
sih, ker ne bi mogla bistveno vpli
vati na politična ravnovesja. G o
tovo je v tej ugotovitvi precej res
nice. Vendar nihče ne bi smel pod
cenjevati m ožnosti, da  neka na
rodnostna skupnost že sam o iz
raža svoje specifične potrebe in 
zahteve v institucijah, pa tudi nje
na zgolj simbolična priso tnost v 
•izvoljenih telesih bi bila prav kot 
zgolj simbolična zelo pom em bna, 
saj bi pom enila vidno priznanje 
navzočnosti slovenske narodnost
ne skupnosti, kar je vselej bistve
nega pom ena za vsako m anjšino. 
Problem ni veliko drugačen kot 
pri zahtevi po javni rabi sloven
ščine. Vselej pa je treba paziti, 
da zastopanosti neke narodnosti 
kratko malo ne vzporejam o z za
stopanostjo  neke politične ideje 
ali m nenja.

Seveda se tu  postavlja vpraša
nje, kaj natančno mislimo, ko zah
tevamo zajamčeno m inim alno za
stopanost. Tako se m oram o npr. 
vprašati, ali je za nas sprejemljiv 
volilni sistem  za m anjšine, kakr
šnega poznajo v Sloveniji. N eka
teri ga a priori odklanjajo, češ da 
ta m odel predpostavlja prešteva
nje m anjšin. Mislim, da le ni tako, 
saj vpis v volilne seznam e m anj
šinskih volilnih upravičencev le ni 
isto kot preštevanje. Poleg tega ne 
gre pozabiti, da Italijani in M ad
žari v Sloveniji imajo pravzaprav 
dvojno volilno pravico, eno kot 
manjšinci, drugo kot ostali držav
ljani. Kljub vsem u tem u pa je naj
brž res, da nam  je iz političnih in 
psiholoških razlogov bližji neki 
d rug  m odel zajam čenega zastop
stva, in sicer m odel, ki bi zago
tavljal izvolitev tistih m anjšinskih 
kandidatov, ki prejm ejo največ 
glasov, ne glede na listo na kate
ri nastopajo.

(konec prihodnjič)

7. nagrada iz sklada »M. Flajban«
S lovensko dob rodelno  društvo  v T rstu  razp isu je  letos svojo sed

mo štud ijsko  štipendijo  iz sklada »M ihael Flajban«. Š tipendija bo zna
šala 2.000.000 Lir letno in  bo trajala  za vso redno  š tud ijsko  dobo, v 
ko liko r bo lastn ik  zadostil pogojem  prav iln ika. Š tipend ija  je nam e
njena slovenskim  zam ejskim  visokošolcem , ki se bodo vpisali na trža
ško ali v idem sko un iverzo  v akadem skem  letu 1993/94.

Za podrobnejša  po jasn ila  o p rav iln ik u  naj se in te resen ti javijo  na 
sedežu S lovenskega dobrodelnega d ruštva  v T rstu , ulica M achiavelli 
22, 2. nadstrop je , te lefon 631203, ob sredah od 16. do 18. ure.

Rok zapade 30. novem bra.
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Na predlog Ssk, SKP in SSO

V parlamentu predložen osnutek 
za zaščito naše na

Praznično na Katinari

Na sliki: Pavle M erku in Jožko Gerdol med p redstavitv ijo  lične knjižice o 
K atinari (foto S. Ferrari)

Na predlog Slovenske skupno
sti, slovenske kom ponente Stran
ke kom unistične prenove in Sve
ta slovenskih organizacij so števil
ni senatorji in poslanci podpisali 
v Rimu v obeh zbornicah predlog 
zaščitnega zakona za Slovence v 
Italiji. Sestavljalci tega predloga 
sicer poudarjajo, da gre za začas
no rešitev, ki naj opozori na te
meljne zahteve slovenske manjši
ne, seveda pa so v bodoče m ož
ne vse širše pobude.

V naši narodnostn i skupnosti 
je ob vesti, da je bil zakonski 
predlog, ki so ga sestavili pripad
niki različnih kom ponent Sloven
cev v Italiji, prišlo do polem ičnih 
odzivov. Tisti, ki se niso strinjali, 
da se ta predlog predstavi sedaj, 
so Ssk, SKP in SSO očitali, da 
so s tem  razbili enotnost. Kot pa 
so poudarili v vrstah  Slovenske 
skupnosti, je bilo to dejanje nuj
no. N aša javnost se je že dolgo 
spraševala, kje je ta osnutek, o ka
terem  se je tako dolgo govorilo, a 
je potem  vse utihnilo. Dogovor 
m ed vsem i kom ponentam i naše 
narodnostne skupnosti pa je od 
vsega začetka bil, da se osnutek 
predloži, ne pa sam o, da se o 
njem  razpravlja. Kot kaže, je pri
šlo do različnih ocen o tem , koli
ko je nujno, da se v tem  trenutku  
predloži ta skupni osnutek.

Besedilo, ki je bilo predloženo, 
je sad večm esečnega dela v okvi
ru skupnega slovenskega zastop
stva in upošteva tud i popravke z 
njegove zadnje seje 18. oktobra. 
Takrat pa je ena izm ed kom po
nen t predlagala še dodatno  po
glabljanje nekaterih vprašanj. Ssk, 
SKP in SSO pa so bili m nenja, da 
ni več mogoče odlašati s predlo
gom v času intenzivnih priprav za 
predložitev vladnega osnutka. V 
tem  trenutku je bistvenega pom e
na, da so tudi form alno, z u rad

nim  predlogom , znane zahteve 
slovenske manjšine ali vsaj njene
ga pom em bnega dela v pričako
vanju, da jih vlada pri svoji pobu
di upošteva, piše v tiskovnem  po
ročilu, ki ga je izdala Slovenska 
skupnost.

»Vse tri kom ponente«, beremo 
še v poročilu, »soglašajo s stali
ščem, da ostaja seznam  predlaga
teljev odprt še za druge parlam en
tarce, saj si ne mislijo lastiti kake
ga prvenstva in ne želijo spodbu
jati polemik. Vse tri izražajo m ak
sim alno pripravljenost, da v pri
m eru, da uspe v kratkem  roku še 
nadalje izboljšati besedilo in o 
njem doseči soglasje, izboljšajo ali 
um aknejo že predloženo besedi
lo in ga istočasno nadom estijo z 
novim , ki bi ga podpisal čim širši 
krog parlam entarcev. Do takrat 
pa je nujno, da leži v parlam entu  
vsaj ta jasen in u raden  predlog o 
tem eljnih pravicah in zahtevah 
naše skupnosti.«

Zakonski predlog so za senat 
podpisali Cesare D ujany iz doli
ne Aoste, tajnik predsedstva se
nata, predsednik  SKP A rm ando 
Cossutta, predstavnik Južnotirol- 
ske ljudske stranke Roland Riz, 
predsednik m ešane skupine v se
natu, in Ersilia Salvato, načelnica 
skupin SKP. Za poslansko zbor
nico je bilo podpisnikov še več: 
predsednik  m ešane skupine Lu- 
ciano Caveri, predstavnik  Union 
Valdotaine, Giancarlo Acciaro, po
slanec Sardinske akcijske stranke, 
Lucio Magri, predsednik  poslan
ske skupine SKP in Mario Brunet- 
ti, član te skupine, ter še poslan
ci Južnotirolske ljudske stranke 
Michl Ebner, tajnik predsedstva, 
ter Helga Thaler in H ans Wid- 
m ann. Za predstavitev zakonske
ga osnutka bi zadostovala dva 
podpisa, eden za senat in eden za 
poslansko zbornico.

Na domačo hvaležnico v nede
ljo, 17.10., je bilo na Katinari letos 
še bolj praznično, saj so verniki 
prejeli novo knjigo Jožka Gerdo- 
la Župnija in cerkev Presvete Tro
jice na Katinari. Gre za bogat opis 
zgodovine farnega območja, ki je 
izšla ob sklepu proslav ob stolet
nici ustanovitve župnije. Knjižica 
je vključena v zbirko Sakralni spo
meniki Prim orske. V petek, 22. 
t.m ., pa je bila v cerkvi za širšo 
javnost predstavitev, ki je imela 
širok odm ev v italijanskih in slo
venskih občilih. Profesor Pavle 
M erku je poudaril pom em bnost 
dela, saj se sedanjost lahko doja
me le na osnovi poznavanja p re
teklosti. Jožku G erdolu je izrazil 
priznanje za zahtevno delo. Knji
ga je dvojezična in predstavlja ko
risten dokum ent o sedanji in pre
tekli stvarnosti župnije, ki je bila 
v zadnjih desetletjih hudo  okrnje
na ob ustanovitvi novih župnij na 
m očno urbaniziranem  območju, 
kar je sprevrglo narodnostno oko
lje. Bogato je delo oprem ljeno s 
fotografijami, tud i barvnim i. O s
rednji del vsebuje barvne slike ce
lotnega križevega pota, stenskih 
slik Toneta Kralja, ki m onum en
talno ovijajo cerkev. Opis pom em 
bnosti Kraljevega dela in njegovih 
slik na Katinari je prispevala On- 
dina Pečar. Na predstavitvi je Mi
ro O ppelt podal prerez Kraljeve 
ustvarjalnosti, njegovega poslan
stva na Prim orskem  ter orisal bo
gastvo križevega pota iz leta 1931. 
Gre za najlepše ohranjeno delo iz 
vrhunca njegove ustvarjalnosti v 
obdobju nove stvarnosti. Pri tem  
je podčrtal vlogo slovenskih d u 
hovnikov pri pospeševanju likov
ne kulture in omenil poleg Kra
ljevih še prim ere Spacalove, Mu- 
šičeve in Černigojeve ustvarjalno
sti v cerkveni um etnosti. To vlogo 
slovenskih duhovnikov nadalju
je tudi sedanji katinarski župnik

A nton Žužek, saj je poskrbel za 
restavriranje Kraljevih slik in cerk
vene oprem e ter za kritje stroškov 
za izdajo knjige, ki je izšla z del
nim  prispevkom  Prosvetne m a
tice. Ža tisk in oblikovanje res li
čne izdaje je poskrbela tiskarna 
G raphart.

V nedeljo, 24.10., pa so župlja- 
ni počastili 85-letnico katinarske- 
ga organista Justa Lavrenčiča, ki 
že več kot šestdeset let skrbi za 
cerkveni pevski zbor. Meri M er
lak je sestavila toplo zahvalno be
sedilo, ki ga je s pergam enta p re
bral Jožko Gerdol.

*  *  *

Prof. Pirjevec v Gorici
G ost »Srečanja z  avtorji«, k i jih  že 

vrsto  let z  uspehom prireja Upravni 
odbor Kulturnega doma iz Gorice, 
bo v petek, 29. oktobra, raziskovalec 
in un iverzitetn i profesor zgodovine 
vzhodne Evrope, prof. Jože Pirjevec iz 
Trsta. G ovoril bo o svojem  zadnjem  
delu »II giorno d i San V ito « (Vidov 
dan), k i je  že p osta l prava uspešnica. 
Delo obravnava zgodovino Jugoslavi
je od 1918 do 1992, založila  pa ga je  
ita lijanska  družba R A I N uova Eri. 
Uvodno m isel bo na večeru podal se
nator Darko Bratina iz Gorice.

Srečanje bo v konferenčni dvorani 
pokrajinskega muzeja na goričkem  
gradu in se bo pričelo ob 18. uri.

ČESTITAMO!

V soboto, 23. oktobra, sta se na 
O pčinah  poročila

Barbara Ferluga in  Robi V idoni 
Novoporočencem a voščijo veliko 

sreče na sk u p n i ž iv ljen jsk i poti
Fantje izpod  G rm ade

*  *  *

M ladoporočencem a Robiju Vido- 
n iju  in  Barbari Ferlugi čestita tud i 
naš list in  jim a želi veliko  sreče.

Ssk je s problemom seznanila komisarja

Bo goriški šolski center kmalu urejen?
Prejeli smo naslednje tiskovno poročilo, ki ga objavljamo.
Novi slovenski šolski center v Gorici močno vznemirja vso slovensko javnost zara

di nerazumljivega zavlačevanja z dokončno ureditvijo telovadnice, dvorane in okolja. 
Svetovalska skupina Slovenske skupnosti je na ta problem opozorila tudi novega ko
misarja na sestanku pred nekaj tedni. Obljubam sp sledila tudi konkretna dejanja, ki 
dajejo upanje, da bo v kratkem času prišlo do dokončne ureditve šolskega centra in 
do njegove otvoritve; svetovalca Ssk sta imela v zadnjih mesecih vladanja prejšnje koa
licije jasen vtis, da ta ni hotela dograditi in otvoriti centra iz strahu pred nacionalisti
čnimi italijanskimi krogi. Glavni inženir občine Spano je v imenu komisarja dne 8. 
oktobra sporočil svetovalski skupini Slovenske skupnosti sledeče:

Telovadnica, ki ima od 30.9.93 začasno dovoljenje za uporabo, bo v kratkem dobila 
črte igrišč; manjkala bodo tako le še manjša dela, ki jih je skupaj z ureditvijo avdito- 

riuma dala občina na dražbo; 11. oktobra so v zvezi s tem pregledali ponudbe tvrdk. 
Vsa stavba potrebuje seveda pred otvoritvijo vsa dovoljenja in preglede za dokončno 
uporabnost.

V pismu niso omenjeni žaljivi napisi, ki bi jih bila morala občina na prošnjo dija
kov, profesorjev in staršev že zdavnaj izbrisati. Tajništvo Slovenske skupnosti
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Slovenska misijonarka Marija Sreš o svojih bogatih izkušnjah

Dve desetletji med naj
Marija Sreš je slovenska misijonarka v Indiji, v državi Gujarat, ki meji 

s Pakistanom. Živi v plemenski skupnosti, oblači se kot domačini, je z njimi 
in jim skuša po svojih močeh pomagati. Ukvarja se tudi z vzgojo otrok in sku
ša osveščati ženske, ki so v domala vsej Indiji v podrejenem položaju. Kot sa
ma pravi, so se začele ženske, s katerimi je vsak dan v stiku, polagoma zave
dati svojega stanja in so postale odločnejše. Marija Sreš je v Indiji že več kot 
20 let in je torej ta skrivnostna dežela, polna misticizma, dejansko njena dru
ga domovina. Sredi meseca je bila ta katoliška misijonarka na obisku tudi v 
Trstu. Med drugim je predavala v Društvu slovenskih izobražencev in prav 
tam smo se ob koncu srečanja pogovorili z njo.

Kateremu redu pripadate in  __
kakšne so njegove naloge?

Pripadam redu Kristusa Jezusa 
(Misionaires de Cristus Jesus), to je 
španski red, ki je bil ustanovljen pred 
49 leti. Naša ustanoviteljica je Ma
ria Camino Sanz. Osnovala je popol
noma nov misijonarski red. Vedno je 
imela pred očmi dejstvo, da so sestre, 
ki so živele v njenem času, morale spo
štovati stroga pravila glede urnikov 
in oblačenja, to pa prvič pomeni, da 
niso mogle živeti in biti z ljudmi ved
no, ob vsaki uri, poleg tega pa jih je 
od njih ločevala tudi redovniška oble
ka. Pri redu Kristusa Jezusa takšnih 
pravil ni, saj je Maria Camino Sanz 
želela, da smo svobodne ženske in da 
oznanjamo evangelij na najbolj nepo
sreden in najbolj naraven način. V 
Evropi ne delujemo, pač pa v Afriki,
Južni Ameriki, Aziji, Indiji, na Ja
ponskem in sedaj tudi na Filipinih.

N

Ali je v teh 22 letih, odkar vi 
delujete v Indiji, veliko ljudi 
sprejelo katoliško vero ali pa jim 
njihova tisočletna kultura in re
ligija, ki sta tako različni od na
ših, onemogočata ta korak?

Odkar sem v Indiji moram reči, da 
nisem videla veliko spreobrnjenj. Ka
toliška vera se ne širi, intelektualci in 
pripadniki višjih kast je sploh ne spre
jemajo. Nekaj časa so jo sprejemali 
člani rodovne skupnosti, to je plemen, 
a še posebno zato, ker so obenem do
bivali neke vrste materialno pomoč. 
Tudi mi jih sedaj ne skušamo več 
množično spreobračati, ampak jim že
limo predvsem pomagati, da živijo 
bolj človeško, da se izobrazijo. Bistvo 
našega dela je torej osveščanje ali pa 
spremljanje ljudi na njihovi življenj
ski poti, podpora pri njihovi vsakdanji 
borbi za obstoj in za dostojanstvo, to 
predvsem pri ženskah.

Ena od vaših temeljnih nalog 
je tudi osveščanje žensk, ki sodi
jo za Indijce v nižji svet. Kaj vam 
je doslej uspelo storiti zanje? Ko
liko se same indijske ženske za
vedajo svojega položaja?

Status indijske žene še vedno ni 
status človeka. Iz lastne izkušnje pa 
sem videla, ko sem že nekaj let delala 
na istem kraju z istimi ženskami, da 
so se izobrazile, se naučile pisati, brati 
in si tudi začele prevzemati odgovor
nosti za razne proizvodne vladne pro
grame. S tem so tudi dobile nekaj de
narja. Tako so začele ženske same se

be bolj ceniti, spoštovati pa so jih za
čeli tudi moški. Nekatere so tako do
bile nekaj zaupanja vase, tudi svoje 
hčerke sedaj pošiljajo v šolo, da bi ime
le boljše življenje kot jih imajo same.

Kako pa je trenutno v Indiji 
organizirano šolstvo? Nekatere 
družbene plasti so verjetno tudi 
glede tega diskriminirane...

V mestih je šolstvo zelo razvito in 
je tudi zelo kvalitetno, po vaseh pa je 
vse odvisno od vaškega učitelja. Pla
čuje ga vlada in samo od njegove ve
sti je odvisno, če sploh pride v šolo. 
Večini je vseeno, če otroci kaj znajo 
ali pa nič. Nekateri niti ne pridejo v 
razred, otroke prepuščajo naprej, ne 
da bi jih poznali, saj vlada učiteljev 
ne nadzoruje. Tako se lahko zgodi, da 
pride učenec do 8. razreda, pa ne zna 
ne pisati in ne brati.

Indija bo morala v bodoče posve
titi več pozornosti izobraževanju, saj 
razvoj ne pomeni le materialni napre
dek, ampak je bistvenega pomena tu
di izobrazba, predvsem izobrazba že
na, ki bi lahko prevzele svojo vlogo v 
družbi in svoje odgovornosti ter s tem 
prispevale k vsestranskemu napredku 
države.

Bi morda povedali nekaj be
sed o temeljih hindujske religi
je in o verskih bojih, ki so v In
diji vsakdanjost, kot tudi več
krat beremo v časopisih?

V Indiji je več religij. Največ je, 
kot znano, hindujcev. Eno od njiho
vih bistvenih verovanj je vera v rein
karnacijo. Kdor se v določeni kasti ro
di, v tem življenju nikakor ne more 
napredovati. Z  dobrimi deli, trplje
njem, spoštovanjem družbenih dolo
čil pa se lahko v drugem življenju ro
di v višji kasti. V Indiji pa je tudi 
mnogo muslimanov in večkrat na ža
lost prihaja do bojev med pripadniki 
obeh skupnosti. Med njima je veliko 
sovraštvo, ki je tako močno, kot je na

primer v Bosni med različnimi naro
di. To je nekaj, česar ne moreš racio
nalno razložiti.

Še besedo glede kastne razde
litve. Se kaj spreminja ali pa je 
vse ostalo natanko tako, kot je bi
lo že pred stoletji?

Po mojem je družbena ureditev že 
stoletja popolnoma enaka, vsaj v prak
si, čeprav država uradno kast ne pri
znava. V ustavi je takšna delitev lju
di prepovedana, v resnici pa to »pra
vilo« še vedno obstaja in ga vsi spo
štujejo, tako, kot so ga prej. Še danes 
tako prihaja do tragičnih primerov, če 
nekdo krši te »kastne zakone«. Tako se 
je na primer zgodilo, in ni bilo dolgo 
tega, da sta se zaljubila fant iz nižje 
in dekle iz višje kaste. Ljudje so ju lin
čali. ..

Pogovarjala se je 
H elena Jovanovič 

*  *  *

Zasedanje SSŠ v Jamljah
V sredo, 20. okt. 1993, je bilo v 

Jamljah srečanje predstavn ikov gori
čkega in tržaškega ta jn ištva  Sindika
ta slovenske šole.

G lavni namen sestanka je  bila se
stava  kandidatnih  lis t za  obnovo de
želne šolske kom isije, katere m andat 
se izteče 25. nov. 1993.

Sind ika ln i predstavn ik i so nato  
razpravljali o novi zakonodaji, k i za
gotavlja  pravno predstavništvo samo  
tis tem u sind ika tu , k i im a določeno 
število včlanjenih. Teh je  sicer pri Sin
d ika tu  dovolj, vendar je  članstvo  for
malno priznano le z  odtegljaji na pla
či. Tržaško ta jn iš tvo  je s to akcijo že 
začelo, goriško pa bo zadevo predsta
vilo  svojem u članstvu  na rednem ob
čnem zboru, k i  bo prihodnji mesec.

SI

Dokumentov, ki bi utemeljevali ta poseg, ni videl nihče
v

Bo osnovna šola v Sempolaju zaprta do konca leta?
Kljub slovesnim obljubam in za

gotovilom komisarke v devinsko-na- 
brežinski občini Nerijeve je slovenska 
osnova šola »Stanko Gruden« še ved
no zaprta. V začetku prejšnjega ted
na so odprli vrtec — poslopje stoji 
prav ob osnovni šoli — in starši so se 
spraševali, zakaj je bilo treba čakati 
mesec dni za delo, ki je bilo dokonča
no v treh dneh. Tudi starši osnovno- 
šolčkov iz Šempolaja so prepričani, da 
jih vodijo za nos. Obenem pa se pri
tožujejo, da so v svojem boju za oh
ranitev vaške šole sami. Predvsem bi 
potrebovali in tudi pričakovali več po
moči s strani slovenskih šolskih pred
stavnikov. Napovedali pa so že, da bo
do potrpežljivo počakali do konca me
seca. Komisarka je namreč postavila 
ta rok za izvršitev »nujnih« del v po
slopju. Če se do takrat ne bo nič zgo
dilo, bodo starši na prvi novembrski 
delavnik pripeljali svoje otroke spet v 
Šempolaj.

Kot nam je povedala bivša odbor
nica za šolstvo Vera Tuta Ban, je še

vedno verjetno, da se za vsem tem 
»manevrom« skriva načrt za raciona
lizacijo šol, saj ni razlogov, da ostaja 
šempolajsko poslopje še vedno zaprto. 
Noben tehnični urad in tudi KZE ni
so zahtevali, da bi zamenjali ogreval
no napeljavo. Še več. Občina jo je za
menjala v pred kratkim odprtem vrtcu 
v Šempolaju, kjer pa to sploh ni bilo 
potrebno, saj je bila naprava razme
roma nova, je dejala prof. Tuta Ban. 
Na osnovni šoli pa imajo napeljavo 
starejšega tipa in bi bila torej zame
njava tudi upravičena.

Nerijeva je sicer pred tremi tedni 
pri prefektu obljubila, da bosta kma
lu odprta tako šola kot vrtec. Za vrtec 
se je to res zgodilo, kar zadeva šolo 
»Stanko Gruden« pa ni natančno zna
no, kaj komisarka namerava. V te
lefonskem pogovoru s predstavnico 
staršev je nekaj dni kasneje odločno 
zanikala, da bo letos šola v Šempola
ju sploh odprta, nam je še dejala Vera 
Tuta. Po oceni KZE bi bilo treba v šoli 
le umakniti plinsko jeklenko iz kuhinje

ter v stranišče prinesti papirnate bri
sače in tekoče milo.

Precej čudno je tudi, da kljub šte
vilnim pismenim prošnjam, da bi do
bili v roke kopijo občinskih dokumen
tov, ki utemeljujejo zaprtje šempolaj- 
ske šole, nihče še ni imel te »časti«. 
Sklepa o tej odločitvi prav tako ni nih
če videl. »Na podlagi dokumentov, ki 
jih imam v rokah,« je še dejala bivša 
odbornica, »je razvidno, da ni od vseh 
šol v naši občini vseljiva le devinska 
osnovna šola, prav tista, v katero so 
sedaj natrpali otroke tudi iz Sesljana. 
Zakaj je komisarka, ki jo tako skrbi 
varnost otrok, izpraznila šolo v do
brem stanju in napolnila tisto, ki je 
v slabem?«

Šempolaj je še zadnja šola v zgor
njih vaseh devinsko-nabrežinske ob
čine, ki še ni bila zaprta, oziroma, kot 
se po novem reče, »racionalizirana«. 
Starši iz Šempolaja pa bodo lahko v 
svojih prizadevanjih uspeli le, če bo
do imeli podporo naše skupnosti.
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Romano Guardini ob 25-letnici smrti 350 let duhovnije
V O patjem  selu na Krasu so slo

vesno proslavili 350 let dom ače d u 
hovnije, ki je leta 1935 postala župn i
ja. D anes obsega štiri vasi: O patje se
lo, Lokvico, Novo vas in H udi log. Do 
leta 1947 je bil del župn ije  tudi Dol, 
ki je po  razm ejitvi postal del Italije in 
je sedaj podružnica župn ije  Jamlje, 
opajska župnija  pa je s tem  izgubila 
približno eno tretjino svojega prebi
valstva. D anes šteje nekaj čez petsto  
ljudi. V zadnjih  letih je v njej zraslo 
veliko novih hiš.

Na jubilej se je župnijska in vaška 
skupnost vneto  pripravljala. M ogo
čen slavolok pred  cerkvijo z letnica
ma 1643-1993 je m im oidoče že takoj 
opozoril na praznovanje. V soboto, 
23. oktobra, je bil v slavnostno okra

šeni cerkvi koncert dom ačih in oko
liških pevcev v organizaciji PD Kras 
O patje selo. Nastopili so prosvetni in 
cerkveni zbori, program a pa je bilo 
kar za dve uri. Toliko pevcev v opaj- 
skem  župnijskem  hram u še ni bilo. V 
nedeljo popo ldne je sledil liturgični 
del slavja s slovesnim somaševanjem, 
ki ga je vodil koprski generaln i vikar 
Renato Podbersič.

Domači župnik Vinko Lukan, ki je 
v O patjem  selu od leta 1966, je za ju 
bilej pripravil monografijo »Opatje se
lo skozi čas«. Podatke je skrbno zbiral 
celo vrsto let. Z oprem o in oblikova
njem domačina Milovana Valiča je na
stala naravnost razkošna knjiga. Vse
bina obravnava tudi boleče dogodke.

P.B.

Prvega oktobra sm o se spom nili, 
da je p red  25 leti v svojem  štiriino- 
sem desetem  letu um rl v M iinchnu v 
m estu in nem škem  kulturnem  in ver
skem življenju poznan  »gospod p ro
fesor«. Tako so običajno imenovali 
Romana Guardinija, teologa, pedago
ga in misleca.

Rojen je bil v Veroni, vendar so se 
po enem  letu starši preselili v Mainz, 
ker je bil oče zastopnik  trgovskega 
podjetja. V zapisih: »Beležke o mojem 
življenju« pravi, da je ta dobil še tri 
brate. P rem ožna družina si je privo
ščila strogo nem ško vzgojo. O sebi 
pripoveduje, da se je z očetom  ved
no pogovarjal italijansko, z mam o pa 
nem ško, saj je bila Tirolka. Njegova 
začetna pot študija na univerzi v Tii- 
bingenu je bila zelo pustolovska. Naj
prej je poskušal na m atem atiki in fi
ziki, potem  je presedlal na kemijo, tu 
di tu  ni bil zadovoljen, zato je posku
sil še na ekonom iji in političnih ve
dah. Po prem isleku je spoznal, da je 
njegova pot drugje, zato je prijadral 
v frajburško bogoslovje in bil 1910 
posvečen v duhovnika. Poslali so ga 
na nem ško župnijo. Vendar se je 1914 
spomnil, da ni nemški državljan in da 
ne m ore poučevati verouka, zato je 
zaprosil za to državljanstvo in ker ni 
bilo m esta drugje, so ga upoklicali v 
vojsko in je delal v  neki pisarni kot 
bolničar. Leta 1915 je pridobil dokto
rat iz teologije. Zanim ivo je obdelal 
sv. Bonaventuro. Tako je 1921 leta 
prišel na univerzo v Bonn. N asled
nje leto ga je m inistrstvo za kult po
klicalo v Berlin, kjer je predaval filo
zofijo in katoliški svetovni nazor na 
univerzi. Tam so ga izredno zapo
stavljali. V erjetno tudi zato, ker je 
imel italijanski priim ek, pa tudi, ker 
je veljaj za »propagandista«. Leta 1939 
so m u svetovali, naj se upokoji. Ta
ko so se ga n a  lep, pa tud i N em cem  
prim eren način rešili. Iz Berlina se je

preselil v Tiibingen in od tu  v Miin- 
chen.

Ob njegovi sedemdesetletnici je bil 
M iinchen dobesedno »na nogah«. Bil 
je izredno cenjen in spoštovan. Svo
ja spoznanja je prelil v knjige in p re
davanja. Poznavalci nem škega jezika 
še danes priznajo, da je imel izreden 
nemški jezik, s pravim izrazoslovnim 
germ anskim  bogastvom . Izdal je og
rom no govorov, razprav, predavanj, 
pridig, esejev in celo skladovnico 
knjig. Verjeno je njegovo najobsež
nejše delo »Gospod«, ki je izšlo 1937. 
leta in obravnava Jezusovo življenje. 
Doživelo je osem najst izdaj in je p re
vedeno v nad  20 jezikov. Zanim iv je 
tudi njegov zadnji esej z naslovom : 
»Konec novega časa«. Izšel je leta 1950 
in v njegovem zaključku tud i beremo: 
»Človek m ora spoznati polno mero 
svoje odgovornosti in jo sprejeti nase. 
Če hoče to doseči, m ora najprej za
vzeti odnos do stvarne resnice. V člo
vekovem  najglobjem  bistvu, z oseb
no človekovo iskrenostjo, pa edino ta
ko pride do Večne Resnice...«

Leta 1962 je prejel m ednarodno  
nagrado za življenjsko delo. Za nje
govega učenca se je štel tud i papež 
Pavel VI. Prav zato ga je dvakrat ho 
tel im enovati za kardinala, kar je se
veda odklonil. Bil pa je navezan na 
Isolo Vicentino pri Vicenzi, kraj, kjer 
so živeli njegovi nečaki. Tam je veli
ko pisal in tu d i razmišljal. Vsaj tako 
so radi pripovedovali njegovi nečaki.

Slovenci sm o z veliko m ero pove
zani z Guardinijevim  vplivom . V slo
venski jezik so prevedena njegova de
la, in sicer: »Sveta znam enja«, »Uva
janje v molitev«, »Križev pot«, »Svet 
in oseba«. M enda je zadnji prevod 
brošura »V srcu Boga iz leta 1990«. Ta
ko lahko tu d i slovenski bralec spo
zna tega prodornega misleca in od 
njega odnese kanček njegove duhov
nosti.

A m brož K odelja

Novi predsednik 
bančne sekcije SDGZ

Na občnem zboru Slovenskega de
želnega gospodarskega združenja, k i  
je  bil v Gorici 22. t.m ., je  bil za pred
sednika bančne sekcije izvoljen Pa
vel M ilič, ravnatelj HPO z Opčin, 
podpredsednik pa je  A ndrej Gergolet 
s Hranilnice in posojilnice v Dober
dobu. O dogodku bomo še poročali.

»Nagrada šport in šola«
V razstavn i dvorani Hranilnice in 

posojilnice na Opčinah, Ul. Ricreato- 
rio 2, bo v  petek, 29. t.m ., ob 18. uri 
kratka slovesnost ob podelitv i poseb
nih priznanj »Nagrada šport in šola«. 
Podelilo jih  bo ZSŠD I s slovenskim i 
bančnimi zavodi, združenimi v  bančni 
sekciji pri SDGZ. Nagrajeni bodo dija
k i in d ijakin je slovenskih  višjih  sred
njih šol s Tržaškega in Goriškega, k i 
so dosegli odlične uspehe tako na šol
skem  k o t na športnem  področju. Ob 
tej priložnosti bo tudi predstavitev no
vega Šolskega dnevnika, k i so ga izda
li slovenski denarni zavod i v Ita liji.

N O V I LIST
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štev . 157.
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L eg iša  (glavni in odgovorni urednik), 
Miro Oppelt, Saša Rudolf, Marko Tav
čar in Egidij Vršaj.
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V

g£ik Doihar Življenje za novo domovino?
»Erik, kaj ti je?«
»Vojna v Sloveniji! Če bi se dalo, se bom  šel bo

rit!«
Prejšnji teden smo objavili prvo razmišljanje 

mladega avtorja Erika Dolharja o vojni v  Slove
niji. Sestavek je nastal v Washingtonu, ko je bil 
Dolhar zaposlen pri tamkajšnji slovenski radijski 
postaji »Glas Amerike«. V tokratni številki naše
ga lista objavljamo še en njegov tekst, ki je nastal 
v istem času. (Ured.)

N am esto da bi me prijatelji v N abrežini priča
kali v običajnem  veselem  razpoloženju, da bi jim 
razkril podrobnosti svojega najnovejšega po le tne
ga potovanja, so me na »placu« sprejeli v glavnem  
dolgi, poparjeni obrazi. »Prijatelj, jaz bi zagrabil za 
kalašnikov in skočil čez mejo!«

»Kaj misliš, da si edini? Mi bi vsi šli!«
»Erik, našim  bratom  bi bilo treba konkretno pri

skočiti na pom oč. Z aenkrat se je s tem  začela uk
varjati le peščica m ladih v zgoniški občini, ki zbira 
Pomoč.«

»Meni se to zdi skoraj premalo.«

»Ma ka si fora? Hočem  reči, da spoštujem  tvojo 
odločitev, če misliš, da je tako prav.«

Ko sem  svoje želje izrazil dom a, so staršem  se
veda vstali lasje na glavi. Mati me je vsak dan  poz
no v noč čakala na stopnicah s slikami mladih žrtev 
v časopisju:

»Kaj pa je on bil kriv za to? Le kaj imaš pri tem?« 
š e  danes mi zvenijo n jene besede v ušesih. Ta

krat ji nisem  vedel kako razložiti svojih občutkov.
Šagra na Padričah je bila dobra priložnost, da 

se spet malo sprostim . N arodnozabavno glasbo pa 
so prekinjali glasni streli z onstran  meje. Ti streli 
so nedvom no pustili večjo zarezo v mojem srcu kot 
tisti, ki jih sedaj občasno slišim ponoči v svojem 
stanovanju  sredi VVashingtona. »Ameriško-črnski 
streli« v m eni povzročajo preplah  in bojazen, ven
dar so me streli z onstran  m eje še bolj vznemirjali, 
do take m ere, da bi takrat kar brez pom isleka pre
stopil mejo. N ekateri prijatelji niso razum eli m o

jih občutkov, česar pa jim ne m orem  zam eriti, saj 
ima vsakdo pravico, da gleda na svojo narodno 
identiteto iz lastnega zornega kota. S starejšim  pri
jateljem sva debatirala še pri mizi, ko so že ugaša
le zadnje luči vaškega praznika. Razpravo sva n a 
daljevala do zgodnjih  jutranjih  u r v njegovi kanti
ni: »Je kdo od vas m ladih sploh pripravljen nesti 
nekaj "čevapov" in vina fantom  čez mejo? Ali ima 
sploh kdo izm ed vas kaj poguma?«

Moja stiska se je nadaljevala pri m orju, ko sem 
z enim  ušesom  pri radiu stalno poslušal zadnje ve
sti o "letalskih alarm ih".

»Kaj je novega? So bom bardirali Ljubljano?«
Kot strela z jasnega se je v "bregu" pojavil moj 

bivši trener, sicer rezervist T.O.
»Veš, da nas je nekaj, ki sm o takoj pripravljeni 

priskočiti na pom oč in slediti tvojim navodilom , to
krat ne na igrišču, am pak na terenu?«

»Hvala fantje, a zaenkrat vas, na srečo, ne po 
trebujem o.«

Janša pravi, da doslej niso izkoristili niti 30% 
razpoložljivih mož. Skoraj ne m orem  verjeti.

»Mi p ridem o šele čez 70%«, se m alo tolažim.
Tudi vest o nenadnem  koncu vojne je prišla kot 

strela z jasnega. O  streli je poročal tud i radio, ki 
je menil, da je strela zadela vojašnico JLA na Gor-
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Trije slovenski glasbeniki iz Argentine so gostovali v naših krajih

»Primorski Slovenci ste nam blizu«
Na Tržaškem  in G oriškem  so bili 

prejšnji teden v gosteh trije slovenski 
glasbeniki iz A rgentine, pevca Ani 
Rode (mezzosopranistka) in Luka De- 
bevec-M ayer (basist) ter p ian ist Ivan 
Vombergar. V Evropo so prišli na po
vabilo iz Slovenije. Glavni koncert so 
p red  dnevi imeli v ljubljanski filhar
moniji, nastopili so tud i v M ariboru 
in Škofji Loki. »Mimogrede« so peli 
še v slovenskem  dom u v Parizu, do
bili pa so povabila za nastope tud i v 
Celovcu ter v naših krajih.

V četrtek, 21. oktobra, so bili v Se
dejevem  dom u v Š teverjanu, konec 
tedna pa so se zadržali v Trstu. V so
boto, 23. oktobra, so se predstavili 
m ladim  obiskovalcem  Slovenskega 
ku ltu rnega kluba, v nedeljo  pa so 
imeli glasbeni večer v župnijski cerk
vi na O pčinah. Večer so priredili do
mača župnija, Slovenska prosveta iz 
Trsta in organizacija Slovenija v sve
tu  iz Ljubljane.

Po nastopu  sm o se pogovorili s 
trem i glasbeniki, ki pripadajo tisti ge
neraciji, ki se je rodila v A rgentini, a 
je še vedno  ohranila ljubezen do slo
venstva. Vsi trije odlično obvladajo 
slovenščino, starši pa so jim vcepili 
ljubezen do m atične dom ovine. Mla
di glasbeniki bi bili pripravljeni odi
ti v Slovenijo za dalj časa, tudi za 
vedno.

Luka Debevec-M ayer se je začel s 
petjem  intenzivno ukvarjati pri 18. le
tih, nam  je povedal, po  končani filo
zofski fakulteti pa se je odločil, da se 
bo glasbi popolnom a posvetil. Že od 
m ladih let je pel v raznih zborih. Di
rigenti so m u večkrat zaupali solisti
čne vloge. Pevsko tehniko se uči pri 
prof. V iktorju Srugu, ki je m ed d ru 
gim  vzgojil nekaj odličnih pevcev. 
M ed tem i so znani Bernarda in M ar
ko Fink ter Janez Vasle. Luka Debe
vec se je leta 1991 vpisal v visoki In 
štitu t za glasbeno um etnost Teatro

Colon, ki je v Buenos Airesu zelo zna
na ustanova, in je v Argentini imel že 
veliko nastopov, tud i sam ostojnih.

M ezzosopranistka Ani Rode nam  
je prav  tako povedala, da se je s pet
jem ukvarjala že od otroških let. Prav
zaprav je začela peti že dom a, saj iz
haja iz glasbeno nadarjene družine, 
ko pa je bila dovolj velika, je začela 
sodelovati tud i pri zboru. Kasneje se 
je vključila tud i v d ruge slovenske 
zbore v A rgentini. Do p red  nekaj leti 
se je z glasbo ukvarjala sam o ljubi
teljsko, saj je po poklicu bolničarka. 
Končno pa se je odločila, da se bo po
polnom a posvetila glasbi. Tako je za
čela privatno študirati solopetje, obis
kovati posebne tečaje v institu tu  Co
lon. D anes ima za sabo že več nasto
pov. Tudi ona se uči s prof. Viktor
jem Srugom. Njena velika želja je, da 
bi se čimprej izpopolnila in začela s 
profesionalno pevsko kariero.

Ivan V om bergar, naj mlajši član 
skupine, je že profesor klavirja. S štu

dijem  je začel pri 9 letih, najprej za
sebno, nato pa se je vpisal na konser
vatorij M oro n, kjer sedaj tudi nada
ljuje podiplom ski študij s prof. Nil- 
do  Sommo. M anjka m u sam o en iz
pit. Poleg klavirja je opravil izpite tudi 
iz orgel in glasbene teorije, nastopal 
pa je že marsikje, tudi po  Evropi. Ve
liko igra na prireditvah slovenske 
skupnosti v A rgentini, p redvsem  na 
pevsko glasbenih festivalih. Za pri
hodnje leto pa je že dobil povabilo, 
da bi šel na izpopolnjevanje na dalj- 
njo Japonsko.

Vsi trije argentinski gostje so tudi 
dejali, da jim je tu  na Prim orskem  
všeč. »Tukajšnji Slovenci ste nam  bli
zu,« je rekel Luka Debevec-M ayer, 
»morda tud i zaradi latinskega okolja, 
v katerem  oboji živimo. Poleg tega pa 
nam  je skupno  tud i delo za ohran ja
nje našega jezika in kulture. O bčudu
jemo vas za vse, kar ste naredili in kar 
delate na tem  prostoru ...«

(hj)

Razburljiv konec tedna 
za ljubitelje košarke

Tokrat ne moremo mimo prvoligaške
ga vrhunskega košarkarskega derbija »ob
lačil« med Stefanelom in Benettonom, ki 
so ga odigrali v nedeljo v pretesni tržaški 
športni palači. Za tekmo med favoritoma 
za državni naslov je vladalo veliko priča
kovanje, tolikšno, da so bile vstopnice raz
prodane, že v petek in da se je razširila 
vest, da so si jih nakupili celo v Monte- 
carlu in v Sloveniji. Košarka pač ni mate
matika, zato je dobra oz. slaba igra odvis
na od najrazličnejših faktorjev, nenazadnje 
od razpoloženja posameznih igralcev.

Kdor si je za nedeljo pričakoval nad
povprečni košarkarski spektakel je tako 
ostal z dolgim nosom: tekma med Stefane
lom in Benettonom je bila sicer borbena in 
izenačena, vendar vse prej kot atraktivna. 
Stava je bila namreč previsoka. Prišla je 
na dan prevelika volja do prestižne in po
membne zmage, ekipi sta bili premočno 
koncentrirani v razultat. Na koncu je z 
razliko treh točk slavil domači Stefanel.

Nekaj besed moramo spregovoriti tu
di o uspehih naših najboljših predstavni
kov. Malokdo bi si bil mislil, da bo Jadran 
v tretjeligaškem prvenstvu po 4. kolu sam 
na vrhu lestvice brez poraza. Pred pričet
kom prvenstva je vladala v zamejskih ko
šarkarskih krogih določena previdnost, saj 
so Jadran zapustili nekateri pomembni ko
šarkarji in je prišlo do zamenjave trener
ja. Šibkost pod košema so Jadranovci na
doknadili z veliko požrtvovalnostjo. Izka
zali so se mlajši igralci, prav gotovo pa je 
bila posrečena tudi izbira Drvaričevega 
naslednika, trenerja Valterja Vatovca, ki 
ima veliko zaslug za agresivno in zrelo igro 
naših predstavnikov.

Laskave ocene letijo tudi na račun Bora 
v četrtoligaškem prvenstvu, ki je prav ta
ko kot Jadran prvi na lestvici brez poraza. 
Trener Sancin ima na razpolago lansko
letno uigrano ekipo z nekaterimi posreče
nimi okrepitvami. Moč Borovcev je predv
sem v kolektivu. Tudi ta naša ekipa ima 
dobre možnosti za uspešno prvenstvo in, 
zakaj ne, tudi za kakovosten skok.

(Dar)
Prizor s koncerta ro jakov iz Argentine v openski župnijski cerkvi

(foto D. Križmančič)

janskem  (v resnici so jo baje požgali domačini). 
G orjansko je najbližji m aloobm ejni p rehod  nabre- 
žinskem u bregu, zato sva se s prijateljem  takoj od 
ločila, da greva na mejo. Na poti sva zagrabila še 
eno  botilko. Meja je bila m rtva. P rom eta ni bilo, 
saj je bil komaj prvi dan  spet odp rt p rehod . Italija
ni so naju začudeno gledali kam  hodiva, na slo
venski strani pa sva od daleč zagledala miličnika 
in carinika, ki sta se ob zidku pogovarjala z m la
deničem  v "trližu", ki je imel na rami kalašnikov.

»Kako je fantje?«
»Dobro, hvala!«
»Čestitamo!«
Čestitk policist ni sprejel s takim navdušenjem , 

kot sem  pričakoval. G lede na to, da nisva uspela 
takoj poživiti dialoga, sem  potegnil botilko izpod 
sedeža:

»To je za vas!«
»Pridite z mano.«
Povabil naju  je v karavlo, kjer je položil stekle

nico v hladilnik m ed d ruge steklenice in izvlekel 
h ladno  pivo. Nekaj časa sm o se prijetno  pogovar
jali. N ato  je poklical na kom ando, da je vprašal, 
ali nam a lahko daruje zastavo, ki plapola na d ro
gu z izgovorom , da imamo šagro v zam ejstvu. O d

govor: »Samo, da ni za u rad n e  nam ene«. Razka
zal nam  je bližnje razvaline vojaške karavle, ki jo 
je pred  par dnevi razstrelil srbski oficir. Razložil na
m a je, da je bila njegova gesta, z vojaškega vidika, 
hvalevredna, saj je najprej izpustil vse svoje pod 
ložne vojake, ko je ostal sam , pa je razstrelil ka
sarno tako, da ni niti ena opeka padla izven tem e
ljev zgradbe. O b slovesu mi je miličnik potisnil v 
roko značko s svoje kape, ki jo je sicer komaj do 
bil, in pristavil: »To verjetno pom eni še več vam 
v zam ejstvu kot nam!«

Nadaljevala sva z "inšpekcijo" nove države. Po
tem  ko sva se na G orjanskem  ustavila ob p ršu tu  
in teranu , sva si ogledala še podrtijo  velike voja
šnice sredi vasi, od katere so ostali le še dim niki 
in nekaj železnih postelj. V N abrežino sva se po 
nosno vrnila ob oglušujoči sprem ljavi A lpskega 
kvinteta, piskanju  s clacksonom  in veliki sloven
ski zastavi razprti čez streho  avtom obila.

Ko se sedaj spom injam  tistih dogodkov, se spra
šujem : ali bi bil danes še vedno tako pripravljen 
darovati življenje za svojo novo dom ovino (katere 
konec koncev nisem  sploh državljan), kot sem  bil 
odločen v tistih  dneh? Ali so bile to sam o trenu tne 
neuravnovešene misli in želje "Smrkavca"?

Ko sem  v nedavnem  intervjuju za "G las A m e
rike" ob priložnosti njegovega obiska v am eriški 
prestolnici vprašal slovenskega obram bnega m ini
stra Janeza Janšo, kolikšna realna m ožnost je ta
krat obstajala, da bi zamejci "priskočili na pom oč" 
Teritorialni Obram bi, mi je takole, mislim iskreno, 
odgovoril:

»Mi sm o bili veseli vsake take ponudbe, na sre
čo pa je bila vojna končana p reden  je bilo m ožno 
organizirati prostovoljce, ki so se javili, ne samo 
iz vseh koncev Slovenije, am pak tudi iz zamejstva, 
tako da je ta pom oč imela predvsem  ogrom en m o
ralni pom en. Če pa bi seveda vojna dalj časa traja
la, potem  pa bi zagotovo to pom oč realizirali tudi 
na terenu. Dejansko, potem  ko smo s prvim i u spe
šnim i akcijami prišli do take količine orožja, da bi 
lahko seveda te prostovoljce..., da bi vas oboroži
li. Na začetku take m ožnosti ni bilo.«

Zapis posvečam  vsem  takratnim  "prav im " pri
jateljem, in predvsem  vsem  tistim  staršem , ki so 
bili takrat zaskrbljeni n ad  m orebitnim i neprem i
šljenimi akcijami svojih sinov.

Popravek:
V zadnji številki je pri podlistku v prvi vrsti prišlo do 

napake. Avtor knjige »Pisma iz tujine« je Aleš Debeljak.


